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-Voorwoord-

Gematigd achteruitstrevend 
Op de keper beschouwd is iemand die zich gematigd achteruitstrevend noemt "achterlijker" 
dan een aartsconservatief. De laatste wil behouden wat er is, de eerste wil met mate terug 
naar vroeger. Ik vind dit wel een interessant standpunt. Dit voorwoord van de 12e 
Zoötechnische Almanak zal daarom een beetje gaan over vroeger in relatie tot nu en wat 
moet komen. Almanakken hebben per definitie met tijd en historie te maken. 

Dit inleidinkje heeft niet de bedoeling de progressieve lezer(es), die er kan zijn, te 
ontmoedigen; integendeel, ik hoop ze op scherp te zetten. Het kan dus aardig worden; 
misschien net zo aardig als de Almanak zelf. 

Elk ding, elke gedachte, elk idee dat zich »>ooruitbeweegt is gebaat bij de aanwezigheid van 
remmen. Harder lopen dan onze benen bij kunnen houden leidt tot sukkelen. We moeten 
echter wel vooruit. Laat daar geen misverstand over bestaan. 

De gedachte wel en gematigd achteruitstrevend te willen zijn, heeft bij mij alles te maken 
met de overtuiging, dat de ontwikkeling van de wereld, onze cultuur, ja ook onze veeteelt 
niet met ons begonnen is. Om het zachtjes te zeggen: het was al een tijdje bezig voordat wij 
kwamen. Mensen vóór ons hadden reeds heldere gedachten over hoe het zou kunnen en we 
doen er goed aan dat niet te vergeten. Ik moet bij zoiets altijd even aan Newton denken, die 
zijn imposante vergezichten toeschreef aan de schouders van reuzen, waarop hij mocht 
zitten. Hoe opwindend de idee mag zijn, dat het leven met ons begint, we moeten daar niet 
al te hoge verwachtingen van hebben. 

Nu kan ik uiteraard niet van alles uit het verleden opdiepen en dat in een voorwoord zien 
kwijt te raken. Ik wil me op één ding richten, omdat er zo grenzeloze misleidingen en 
verleidingen uit zijn ontstaan. Ik heb daarbij op het oog ons onbeperkt vertrouwen in de idee, 
dat specialisatie in de landbouw en in de veeteelt niet alleen onontkoombaar, maar ook het 
hoogste goed is. Laat ik direct de stelling van dit voorwoord plaatsen: specialisten die geen 
oog hebben voor het geheel, zijn de kwakzalvers van onze hedendaagse cultuur. Dat klinkt 
! We moeten van dat type "ontwikkelaars" af. Tegelijkertijd is waar dat we niet zonder goede 
specialisten kunnen. Hoe zit dat? 

Daartoe een kort blik achteruit. Omdat de historie die daar ligt nogal wat bevat, moet ik een 
wat willekeurige greep doen. Zo'n greep werd mij mogelijk gemaakt door de dichteres Ida 
Gerhardt dank zij haar vertaling (in haar "Verzamelde Gedichten", 1980) van de Georgica 
van Vergilius. Deze Georgica (Het Boerendrijf) is een leerdicht, dat Vergilius in 29 v. Chr. 
aan de toekomstige keizer Augustus voordroeg, daarbij geruggesteund door Maecenas, de 
welbekende beschermer van kunstenaars. 

In een schitterende beschrijving van landschap, platen en dieren, temidden van vele goden 
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bevindt zich het boerenbedrijf van Vergilius. In dit leerdicht geeft hij aan hoe zo'n bedrijf 
loopt en waar je op moet letten. Een echt leerboek in dichtvorm. Kom daar nu maar eens om. 
De onderwerpen van het leerdicht zijn de akkerbouw, de bosbouw, de veeteelt en het 
imkeren (toendertijd van groot belang voor het verkrijgen van suiker). Omdat het gedicht 
zo aardig begint geef ik de eerste vijf regels (ver. Ida Gerhardt). 

"Wat rijkdom geeft van graan, bij welke ster de akker, Maecenas, moet gekeerd 
en om de olm de wijnrank geleid, wat zorg het vee vereist en 't schapenhouden 
en hoe gekend wil zijn het spaarzaam volk der bijen,- dit wil ik zingen." 

In het gedeelte veeteelt valt voor de fokker, de voederaar en de veterinair allerlei interessants 
te lezen. Daar gaat het mij nu echter niet om. Wat ik wel wil beklemtonen is de 
vanzelfsprekendheid van het gemengde bedrijf dat Vergilius hier schildert en zijn vermogen 
al zijn specialistische kennis in één samenhangend geheel te zien. In die zin was Vergilius 
in zijn tijd een reus, op wiens schouders het goed is om uit te zien naar de toekomst. 

Daar gaat het nu om. Zij die leiding geven ( of gaan geven) aan de ontwikkeling van de 
landbouw, en Vergilius was zo iemand, moeten over de grenzen van hun specialismen heen 
kunnen kijken. Dat is één. Naar mijn stellige overtuiging is deze integratie onontkoombaar 
om de vaderlandse landbouw, misschien moet ik zeggen de Europese, weer gezond te 
krijgen. Dat gezond slaat op 1 ) het in evenwicht zijn met wat het land kan dragen en 2) de 
leverantie van betrouwbaar voedsel. Een belangwekkende randvoorwaarde is bovendien, 
dat mensen die in deze zin boer zijn dat met plezier doen en ervan kunnen leven. Kortgezegd 
is dit een pleidooi voor een oecologische landbouw, waarin geen van onze specialisten mag 
ontbreken. Een landbouw die we met vertrouwen aan de volgende generatie kunnen 
doorgeven. 

Alle kennis die sinds Vergilius is toegevoegd moet ons daarbij helpen. Studenten van de 
Landbouwuniversiteit moeten daartoe in de beste traditie van hun ouderejaars in staat zijn. 

Onze landbouw wacht op deze initiatieven en komende generaties zullen er dankbaar voor 
zijn. Een gezonde landbouw, een waardevolle veeteelt is per definitie een gemengde 
bedrijvigheid -per bedrijf of regio-, waarin veeteelt en akkerbouw het samen moeten en 
kunnen vinden. 

dr P.R. Wiepkema 
emeritus hoogleraar ethologie 
Landbouw Universiteit Wageningen 
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-Inleiding. 

Inleiding 
Hè hè, hij is er. 
Na een langdurige opfokperiode waarin hij hard gevoerd en goed verzorgd is, is hij eindelijk 
klaar voor consumptie. 

De tegenslagen zoals groeistilstand, gebrek aan vitaminen en een ziekteuitbraak werden met 
adequate medicijnen behandeld. 
Dit soort perioden werden gevolgd door een periode van compensatoire groei. 

Naast de vaste ingrediënten hebben wij dit jaar enkele interessante persoonlijkheden en 
instellingen, die het consumeren waard zijn, onder de loep genomen. 

Wij wensen u veel plezier bij het lezen van de 12e Zoötechnische almanak. 

De 12' Zoötechnische almanakcommissie, 

Evy Apeldoorn 
Martine Bruinenberg 
Gera den Dikken 
Violette Hensgens 
Ronny Lubbers 
Leonie van Osch 
Casper Ticheloven 
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De stier Herman 
Herman... om meer over hem te weten te 
komen, gingen we 15 mei 1995 naar Gene 
Pharming om te praten met de research-
director, dhr. R. Strijker. Dhr. Strijker is 
vanaf de oprichting in 1989 bij Gene 
Pharming betrokken geweest. 

Geboorte 
Op 19 december 1990 werd de alom bekende 
stier Herman geboren. Aan deze geboorte 
ging heel wat vooraf. Herman werd in het 
laboratorium gegenereerd. Het begon met 
het maken van een genconstruct. Dit is een 
stukje DNA dat in dit geval codeert voor 
Humaan Lactoferrine. Lactoferrine is een 
eiwit dat in alle zoogdieren gemaakt wordt 
en dan met name in alle lichaamssappen die 
uitgescheiden worden, waaronder melk. 
Lactoferrine speelt een belangrijke rol bij de 
bescherming van het lichaam tegen infecties. 
Eind 1989 was het genconstruct klaar en kon 
begonnen worden met het injecteren in 
eicellen. De nog onrijpe eicellen werden 
gehaald uit slachthuizen en na een nacht 
rijpen werden ze bevrucht. Alsde voorkernen 
te zien waren, werd het genconstruct 
geïnjecteerd. 
Nadat de eicellen 5 dagen geïncubeerd waren, 
werden ze via embryo-transplantatie 
overgebracht in ontvangsterkoeien. Daarvan 
resulteerde 25 % in een zwangerschap. Gene 
Pharming heeft op deze manier ca. 2500 
zwangerschappen gegenereerd, waaruit 
uiteindelijk 21 dieren geboren zijn. Bij slechts 
een dier was het genconstruct daadwerkelijk 
in het eigen DNA ingebouwd. Dit wordt 
transgeen genoemd. Het transgene dier heet 
Herman , genoemd naar Herman Ziecheler. 
Herman Ziecheler was en is de man die naar 
de slachthuizen rijdt om de eierstokken op te 
halen. 

Lactoferrine 
Het belangrijkste doel van Gene Pharming is 
om Lactoferrine te laten produceren in de 
melk van koeien. Lactoferrine heeft een goede 
invloed op de samenstelling van de darmflora. 
Het remt infecties van pathogenen en 
schadelijke micro-organismen en stimuleert 
daarentegen de groei van gewenste 
organismen en bacteriën in de darm, die 
aanwezig zijn in een gezond mens. 
Lactoferrine zou als geneesmiddel kunnen 
werken bij met name premature baby's, die 
verhoogde risico's lopen op maagdarm-
infekties. Maar ook aids-patiënten kunnen er 
wellicht baat bij hebben, evenals mensen die 
chemotherapie ondergaan. Het probleem is 
dat je voor een goede werking grote 
hoeveelheden lactoferrine nodig hebt. In 
klinische studies kregen patiënten 1 gram 
lactoferrine per dag. Voor 1 gram lactoferrine 
heb je 2 liter koemelk nodig. Aangezien 
melk een goed medium is om lactoferrine in 
grote hoeveelheden te produceren tegen een 
betaalbare prijs is voor dit experiment 
gekozen. 

Nakomelingen 
Herman, het eerste transgene dier uit dit 
project, is een stier. Voor het produceren van 
melk met lactoferrine is met Heiman verder 
gefokt. Hij heeft 55 nakomelingen gekregen, 
waarvan 32 zonen en 23 dochters. Daarvan is 
iets minder dan de helft transgeen. De acht 
transgene dochters zijn nog niet aan de melk. 
Zodra dit wel het geval is, zal onderzocht 
worden of de nakomelingen van Herman 
werkelijk lactoferrine in de melk produceren 
en of dit eiwit functioneel is. Gene Pharming 
heeft reeds onderzoek gedaan naar de 
verschillen tussen transgene en niet-transgene 
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dieren. In de eerste generatie transgene dieren 
is dat moeilijk aan te tonen, omdat het dieren 
zijn waarmee een heleboel is gebeurd in hun 
embryonale leven, vanaf het slachthuis tot en 
met de embryo transplantatie. Al die dingen 
kunnen een effect hebben op hoe het dier er 
uit zal zien. De nakomelingen van Herman 
komen echter voort uit diverse moeders door 
middel van normale inseminaties. Het enige 
verschil is dat sommige dieren wel het 
chromosoom hebben meegekregen dat voor 
lactoferrine codeert en andere niet. Uit het 
gezondheids- en welzijnsonderzoek is 
gebleken dat transgene dieren geen andere 
gedragingenvertonen dan niet-transgene 
dieren. 

Politiek 
Niet alleen Gene Pharming heeft zich bezig 
gehouden met het Herman-project, maar ook 
de politiek heeft een vinger in de pap gehad. 
AanvankelijkdachtGenePharmingdit project 
vanhet begin tot heteind te kunnen voltooien. 
Begin '92 echter, toen Herman geslachtsrijp 
was, begon de politiek zich te roeren. De 
minister van landbouw wilde het project nog 
eens aan een ethische toets onderwerpen, dit 
keer uitgebreider dan in 1991. Hiermee heeft 
het bedrijf ingestemd en daarmee een hoop 
ellende in huis gehaald. Het onderzoek liep 
grote vertraging op, mede veroorzaakt door 
protesten vanuit de maatschappij. Met name 
de Dierenbescherming heeft grote invloed 
gehad op het publiek en de politiek. 
Uiteindelijk heeft dit alles de inhoud van het 
project niet nadelig beïnvloed. 

Financiering 
Wat betreft de financiering van het onderzoek 
zijn een aantal bronnen te noemen, te weten: 
aandeelhouders, investeerders en 
investeringsfondsen. Op dit moment wordt 
er verlies gedraaid, omdat er nog geen 
Produkten verkocht worden. Daarnaast zijn 
farmaceutische bedrijven financieel bij het 

onderzoek betrokken. Zij hebben namelijk 
rechten gekocht om produkten, zoals 
lactoferrine, te verkopen. Nutricia, Europees 
marktleider op het gebied van medische 
voeding, is ook zo'n bedrijf. Verder wordt 
het project ondersteund door de overheid 
middels subsidies en leningen. 

Tenslotte... 
Gene Pharming is ten dele tevreden over wat 
met Herman bereikt is. Het is gebleken dat 
het mogelijk is om dieren te transgeneren, 
met een efficiëntie van vijf procent. Herman 
is het eerste transgene dier, dat Gene Pharming 
heeft gegenereerd. Inmiddels is er een beter 
genconstruct dan dat van Herman. Waar het 
bedrijf minder blij mee is, is de enorme 
vertraging die het onderzoek heeft opgelopen 
doorpolitieke en maatschappelijke krachten. 
Uiteindelijk heeft het Herman-project een 
belangrijke bijdrage geleverd aan de 
vooruitgang van de gentechnologie. 

Personalia 

Naam: Herman 
Woonplaats: box te Polsbroek 
Geboortedatum: 19 december 1990 
Geboorteplaats: Lelystad 
Geslacht: mannelijk 
Vader: Trocar 
Moeder: onbekende blaarkop 
Burgerlijke staat: alleenstaand 
Kinderen: 32 zonen en 23 dochters 
Ras: half blaarkop, half zwartbont 
Gewicht: ca. 1400 kg 
Hoogte: ca. 170 cm 
Kleur ogen: blauw/ zwart 
Kleur haar: zwart met witte vlekken 
Beroep: symboliseren van de gentechnologie 
Hobby 's: luisteren naar Radio-3 
Bijzonderheden: transgeen, tam, speels doch 
gevaarlijk, aanhankelijk, fotogeniek, 
krachtpatser 
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Een Oud-minister 
Op 26 april zijn twee leden van de 
almanakcommissie afgereisd naar Den 
Haag om een gesprek te voeren met dhr. 
P. Bukman. Hij heeft 5 jaar in de Eerste 
Kamer gezeten, was minister van 
landbouw in het derde kabinet Lubbers 
en is nu Tweede Kamerlid voor het CDA. 

Dhr. Bukman is van jongs af aan bij de 
landbouw betrokken geweest. Hij is 
opgegroeid op een tuindersbedrijf en heeft 
als sociaal economisch voorlichter gewerkt 
bij de Christelijke Boeren en Tuinders Bond 
in West-Nederland. Uiteindelijk is hij opge
klommen tot voorzitter van de CBTB. De 
CBTB was voor dhr. Bukman een goede 
omgeving om zijn politieke belangstelling 
verder te ontplooien. 
Ambities in de zin van hoger op komen 
heeft dhr. Bukman nooit gehad. Zijn grootste 
ambitie is altijd geweest om datgene waar 
hij voor staat goed te doen. "Daarbij moet ik 
oppassen dat ik niet boven mijn macht grijp. 
Het takenpakket moet zo zijn dat het te 
behappen is." Binnen de landbouw is hij 
niet erg actief meer, ook al komt hij nooit 
helemaal los van deze sector. Als mensen 
uit de landbouw hem vragen bepaalde dingen 
te doen zal hij dit serieus overwegen. Hij 
heeft echter nooit een advertentie geplaatst 
in de zin van biedt zich aan... Dhr. Bukman 
vindt het niet verkeerd om een keer iets 
anders te doen. 

Momenteel is dhr. Bukman lid van de 
Tweede Kamer voor het CDA. Hij draagt 
zorg voor de portefeuilles buitenlandse 
zaken, defensie en Europese zaken. 
Daarnaast houdt hij zich in mindere mate 
bezig met landbouw. Van een oud-minister 

wordt verwacht dat deze zich het eerste jaar 
na aftreden op zijn terrein publiekelijk 
terughoudend opstelt. Dit om de opvolger 
niet voor de voeten te lopen. "De aftredende 
minister gaat weg met veel ervaring en de 
nieuwe moet nog helemaal vooraan 
beginnen. Dat is een ongelijke verhouding." 

Zijn ministerschap heeft dhr. Bukman als 
een moeizame periode ervaren. Naast het 
drastisch herzien van het landbouwbeleid 
moest destijds het gehele milieubeleid 
worden ingevoerd. Dit gebeurde in een tijd 
dat het in alle bedrijfstakken financieel 
tegenzat. Het was een opeenstapeling van 
problemen. "Voor boeren brengen deze 
maatregelen wel kosten met zich mee, maar 
ze leveren niets op. Als het de boeren goed 
gaat, dan zijn de boeren goed, gaat het de 
boeren slecht dan is de minister slecht. Het 
was een boeiende tijd met toch veel spanning 
en kritiek die niet altijd even doordacht 
was." Toch is dhr. Bukman altijd met plezier 
minister geweest. 

"Wat betreft bezuinigingen heeft de land
bouw zijn portie al wel gehad. Het ministerie 
is fors aangepakt." In de laatste fase van zijn 
ministerschap heeft dhr. Bukman nog flink 
wat geld binnen weten te sprokkelen. Bij de 
vorming van het nieuwe kabinet heeft zijn 
opvolger, dhr. Van Aartsen, dit helaas weer 
voor een groot deel ingeleverd. Het 
ministerie is weer terug bij af. Dhr. Bukman 
vindt dat de politiek met name voorzichtig 
moet zijn op punten van onderzoek, voor
lichting en onderwijs (OVO). Daar kan beter 
niet te veel in worden gesneden. "Je ziet nu 
al dat OVO een beetje uit elkaar valt, niet uit 
vrije wil maar door omstandigheden. Het 
landbouwkundig onderzoek zal voor een 



- Onder de loep-

deel gefinancierd moeten worden door 
opdrachten vanuit de markt. Immers ook 
niet politieke zaken komen bij het onderzoek 
aan bod. De landbouwvoorlichting is reeds 
verzelfstandigd. 
Tenslotte wordt bij het landbouwonderwijs 
in toenemende mate gekeken naar andere 
vormen van beroepsonderwijs. Deze 
centrifugale beweging is een gevaarlijke 
ontwikkeling binnen de agrarische sector 
die het in belangrijke mate van OVO moet 
hebben. Met ombuigingen moet buiten
gewoon voorzichtig omgesprongen worden 
omdat men zich anders misschien in de 
eigen voet schiet. Prioriteiten moeten gesteld 
worden om de concurrentiepositie te 
behouden, daar de landbouw een dermate 
belangrijke sector is. 
Dhr. Bukman vindt het jammer dat het geld 
wjt bij elkaar gehaald is aan het eind van de 
vorige kabinetsperiode nu besteed wordt 
aan iets anders. "Daar, waar de motoren van 
onze economie draaien, zijn bezuinigingen 
gevaarlijk. Als deze motoren van de 
economie niet voldoende gesmeerd worden, 
komt men op de koffie. Alles watje samen 
wilt doen op onderwijs gebied, sociale 
zekerheid en infrastructuur heeft een goed 
draaiende economie nodig. Ook om een 
goed milieubeleid te kunnen voeren is dit 
belangrijk. Smeermiddelen zijn nodig voor 
de economische groei, omdat daarmee een 
hoop andere problemen voorkomen wordt." 

Wij vroegen de voormalige landbouw
minister naar zijn opinie over de positie van 
Nederland binnen Europa. Volgens dhr. 
Bukman is de positie van Nederland zo 
slecht nog niet. "Deze positie kan niet geheel 
worden afgemeten aan de belangrijkheid 
van de Nederlandse landbouw. Als de 
invloed daaraan zou worden afgemeten, 
zou Nederland meer invloed hebben dan nu. 
Alsbelangrijklandbouwland kan Nederland 

wel iets meer invloed uitoefenen, maar de 
mogelijkheden daartoe zijn beperkt. Het 
aantal stemmen dat men heeft, bepaalt 
grotendeels de invloed. " 
Dhr. Bukman heeft dit zelf aan den lijve 
ondervonden toen hij landbouwminister 
was, in de eerste ronden van de discussies 
rond de McSharry-plannen. Hij verdedigde 
destijds een standpunt waar weinig support 
voor was bij zijn collega's. "En met je hele 
belangrijke landbouw tel je dan eigenlijk 
niet mee bij de besluitvorming. Je moet 
kijken hoe de hazen lopen en zorgen datje 
bondgenoten hebt, zodat je volume krijgt 
om invloed uit te oefenen." Volgens dhr. 
Bukman maakte minister Van Aartsen in dit 
opzicht dezelfde fout als hij destijds gemaakt 
heeft. 

In het voorjaar van 1995 werd in de Duitse 
media gepubliceerd dat in de Nederlandse 
slachterijenniethygiënischgenoeg gewerkt 
zou worden. Volgens dhr. Bukman is het 
van groot belang te achterhalen wie er achter 
deze kritiek zit. "Waren dat politici, 
consumentenorganisaties of concurrenten? 
Was het de bedoeling om de concurrentie
kracht van de buurman wat te verminderen? 
Als men kijkt naar de verbetering van de 
Nederlandse tomaat sinds hierop kritiek 
geleverd is, dan ziet men dat kritiek ook 
positieve gevolgen kan hebben. Je kunt niet 
vanuit een dominante positie de kwaliteit 
verwaarlozen; dat breekt later op. 
Volgens dhr. Bukman is er uiteindelijk goed 
gereageerd vanuit Nederland." Achter de 
kwestie met de slachthuizen zit volgens 
hem een persoon die een beetje gefrustreerd 
is. "Natuurlijk is het niet altijd in orde in de 
Nederlandse slachthuizen, maar het is 
volstrekt onzin om te zeggen dat de situatie 
hier minder zou zijn dan in de 
Bondsrepubliek. Ook al is de kritiek ten 
onrechte geweest, dan kan nog niet gezegd 
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worden dat de landbouw zich er niets van 
aan heeft getrokken. Door het feit dat het is 
gepubliceerd settled dit zich in de hoofden 
van mensen. Dat moet een stimulans zijn 
om het nog beter te doen. Een exporterend 
land is immers afhankelijk van zijn afne-

Tot slot gaf dhr. Bukman nog een reactie op 
enkele trefwoorden. 
Mineralenboekhouding : "Een hele goede, 
die moet er komen. Een van de betere 
middelen om in het kader van het mest- en 
ammoniakbeleid de verantwoordelijkheid 
van de boeren vorm te geven. Iets beters heb 
ik nog niet gezien. De boeren die een 
mineralenboekhouding bijhouden zijn door 
de bank genomen blij met dit instrument. 
Sommige boeren hebben hierdoor zelfs nog 
besparingen kunnen doorvoeren." 
Landbouwonderwijs : "Ik zie dat er de 
neiging is om samen te stromen met andere 
vormen van onderwij s. Daar ben ik huiverig 
voor." 

Minister Van Aartsen : "Een beetje te 
liberaal." 
Wageningers : "Moeten zorgen dat ze 
blijven. De Wageningse universiteit is een 
van de kleinere en zal op moeten passen dat 
ze niet op de lijst van te kleine universiteiten 
komt. Toch heeft Wageningen wel de extra 
dimensie van internationale oriëntatie. Wat 
dat betreft scoort zij hoger dan welke andere 
universiteit ook. Wageningen moet goed 
analyseren wat haar zwakke punten zijn en 
veel aandacht besteden aan de versterking 
van haar sterke punten. Nederland heeft 
Wageningen heel hard nodig voor haar 
concurrentiepositie." 
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Waku-Waku 
Onder de welluidende muziek van Pink 
Floyd rijden we vanaf het station richting 
Naarden. Onze chauffeur : Rob Fruithof, 
presentator van het televisieprogramma 
Waku-Waku. 

Van huis uit is Rob acteur. Na de toneelschool 
in Maastricht is hij als acteur gaan werken." 
In het verleden ben ik ooit gepolst of ik een 
quiz wilde presenteren. Daar heb ik toen heel 
hard "nee" op geroepen, want ik voel me 
helemaal geen quiz-presentator. Ik kijk zelf 
eigenlijk nooit naar quizzen. Laat me maar 
lekker acteren. Die tijd ging voorbij. En het is 
nu al weer 7 jaar geleden dat ik door een 
casting-bureau in Amsterdam gebeld werd. 
Ik wist toen nog niet waar het over ging. Als 
ik telefonisch had gehoord dat de KRO had 
gevraagd of ik dat programma wilde 
presenteren, had ik geweigerd. Dus om dat te 
voorkomen, hebben ze me eerst naar 
Amsterdam laten komen. Daar vertelden ze 
me dat de KRO een nieuw quiz-programma 
zou gaan produceren met filmpjes over dieren. 
Het gaat daarbij niet om de grote knikkers, 
zoals bij veel onzin-quizzen waarbij je 
keukens of droomreizen kunt winnen. Het 
dier staat centraal en dat stond me erg aan. 
Verder vind ik film een goed medium omdat 
je zo indringend kan zijn met de camera." 

Het programma Waku-Waku komt oor
spronkelijk uit Japan. Vrij vertaald betekent 
Waku-Waku "blij gevoel". Via Amerika is 
het programma in Nederland terechtgekomen. 
Het ruwe filmmateriaal komt rechtstreeks uit 
Japan. Tijdens het spotten wordt gekeken 
welke stukken gebruikt kunnen worden en 
welke niet. Dan wordt het opnieuw 
gemonteerd. De speciale effecten worden 
verzorgd door een geluidsman. 

Als dat klaar is wordt het commentaar 
geschreven. Een bioloog controleert of er 
geen onzin in de teksten staat. Informatie en 
bv. dierennamen moeten natuurlijk wel 
kloppen. Dan komt het moment dat Rob het 
commentaar gaat inspreken. "De volgende 
stap is dat we met studenten uit Delft gaan 
oefenen; zij spelen de panelleden. Het zijn 
geen mensen van de toneelacademie, maar 
bouwkundigen of zoiets. Het was de bedoeling 
dat het studenten uit Amsterdam zouden zijn, 
omdat we altijd in Amsterdam repeteren, 
maar deze waren plotseling verhinderd. Vraag 
en antwoord worden op deze manier getest. 
Het antwoord moet namelijk terug te vinden 
zijn in het filmpje. En als het allemaal klopt 
dan gaan we het opnemen in de studio." 
"Per seizoen zijn er 30 afleveringen. Vroeger 
werden die in een keer opgenomen, nu zijn ze 
verdeeld in blokken. In september gaan we 
de eerste 12 opnemen; 3 afleveringen per 
dag. In november doen we dan de resterende 
18." 

"Ik dacht dat het leuk zou zijn voor 1 of 2 jaar 
en dat het dan wel weer o ver zou zij n. Ik begin 
nu echter aan het 8ejaar. Dat is het laatste jaar. 
Dus ik had nooit gedacht dat het zo'n vlucht 
zou nemen. Doordat je op tv komt word je 
opeens een bekende Nederlander. En dat is 
ook een merkwaardig fenomeen, dat mensen 
je herkennen. Maar ik kan er wel goed mee 
omgaan. Dat heeft er denk ik ook mee te 
maken dat ik op latere leeftijd pas ben 
doorgebroken. Ikben43.Ik denk dat als j e op 
16- of 17-jarige leeftijd doorbreekt datje dat 
niet aankunt. Ik ben een vrij nuchter iemand, 
ik kan goed relativeren. Dat soort gekte kan 
ik allemaal wel behappen." 
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Buiten het feit dat Rob Fruithof op dierendag 
jarig is, had hij voor Waku-waku geen relatie 
met dieren. Met het presenteren van Waku-
waku kwam hier verandering in. "Ik heb zelf 
geen dieren en dat is heel bewust, omdat ik 
van dieren houd. Ik zou graag een hond 
willen hebben, maar ik ben veel in het 
buitenland. Als je een hond neemt, zal je er 
tijd voor vrij moeten maken." 

afl. 1 

onderwerp 

vraag 1: 

Trekt de 

2 4 x 

(kand. A) 

«omodovaraan 

struikgewas of in een 

vraag 2: 

Wordt hij 

vraag 3: 
Heeft hij 

vraag 4: 

Heeft het 

dubbele pe 

(kand. B) 

1 of 3 meter 

(kand. C) 

KOMODO 

1 

zich terug 

hol? 

lang? 

een gespleten tong? ( 

mannetje een 

nis? 

enkele of 

VARAAN 

in het 

ja) 

een 

"Ik weet zelf ook niet alle antwoorden op de 
vragen. (De vragen zijn soms zo moeilijk dat 
zelfs wij Veetelers ze niet altijd kunnen 
beantwoorden.) Ik heb wel geleerd dat dieren 
vaak onvoorspelbaar gedrag vertonen. Als je 
verstandelijk probeert te redeneren hoe een 
dier op iets reageert, dan zit je er heel vaak 
naast. Ik val nog steeds van de ene verbazing 
in de andere. Ieder jaar denk ik dat we nu toch 
wel elk dier dat op de aarde leeft hebben 
gehad. Als ik dan de nieuwe filmpjes zie dan 
valt mijn mond open. Er zitten steeds weer 
nieuwe dingen bij waar ik nog nooit van 

gehoord heb, laat staan dat ik er iets vanaf 
weet. Het leuke van het programma is dat het 
er niet toe doet wie er wint. Er zijn vier dieren
doelen waar bekende Nederlanders voor 
spelen. Deze doelen worden door de spelers 
zelf aangedragen. De bekende Nederlanders 
staan in de rij om mee te mogen doen. Het 
programma is op dit moment zo populair, 
omdat je je er geen buil aan kunt vallen ook 
al weetje geen enkel antwoord." 

Helaas kunnen de kijkers niet altijd zien waar 
het geld terecht komt. Het is niet mogelij k om 
een filmpje te maken als de winnaar het geld 
aan zijn/ haar goede doel overhandigt. Daar 
ontbreekt ten eerste het geld voor en ten 
tweede worden de dertig afleveringen 
gedurende drie maanden achter elkaar 
opgenomen. 

Naast Waku-Waku doet Rob Fruithof veel 
met mijn stem, zoals het inspreken van films, 
onder andere van Belle en het Beest, en 
commercials op radio en televisie. Ook leest 
hij gedichten voor in een poëzieprogramma 
van de NCRV. Bij grote acties op TV voor 
bijvoorbeeld Foster-parents of Greenpeace 
zit hij wel eens in het telefoonpanel om 
donateurs te werven. "Dat is gewoon 
liefdewerk oud papier, maar toch leuk om te 
doen." 
Aan acteren komt hij eigenlijk niet meer toe. 
Hij zou echter nog wel graag willen spelen in 
een goede film of serie. "Het rare is dat, nu ik 
bekend ben geworden door een quiz
programma , ik niet meer gevraagd word 
voor iets totaal anders. Ze zijn vergeten dat ik 
eigenlijk acteur ben. In Nederland word je 
heel snel in een bepaald hokje geduwd, waar 
je niet meer zo gauw uit komt." 

De dieren waarmee Rob Fruithof aan het 
begin van hetprogrammabinnenkomt, komen 
van een boerderij uit Tilburg. Harry 
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Bergmans, de eigenaar van dit bedrijf, heeft 
allerlei dieren die ingezet kunnen worden in 
films en commercials, zoals kamelen, een 
poema, een bruine beer, roofvogels etc. Wat 
hij niet heeft, haalt hij uit Duitsland of België. 
"Het wordt wel steeds moeilijker, want alles 
wat je maar enigszins hand-tam mee kunt 
nemen, hebben we in zeven jaar tijd wel 
gehad." 
De pluche dieren voor het decor komen uit 
Frankrijk. Deze worden gehuurd en zijn ook 
niet in Nederland te koop. De Waku-waku 
aapjes worden wel in Nederland gemaakt. 
Het publiek en de panelleden krijgen er een 
na afloop van het programma."Sommige 
mensen denken dat ik altijd een paar aapjes in 
mijn binnenzak heb en vragen me op straat of 
ze er een mogen hebben." 

Tijdens de opnames gebeuren nog wel eens 
gekke dingen. Zo was er eens een kudde 
zebra's die, eenmaal in de spotlights, vrolijk 
door de studio begon te galopperen, recht op 
de geluidsman af. Hevig verschrikt zocht de 
arme man dekking onder tafel! 
Ondanks dit voorval konden de afleveringen 
van Waku-waku ook dit laatste seizoen 
worden voltooid. 
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De Ontwikkelingswerker 
Twee leden van de Almanakcommissie 
hebben op 24 mei een bezoek gebracht 
aan dhr. H. van Binsbergen. Hij is 
werkzaam als ontwikkelingswerker in de 
tropen en heeft veel ervaring in het 
opzetten van veeteeltprojekten in 
Ivoorkust en Burkina Faso. We hebben 
hem gesproken tijdens zijn verlof in 
Zetten. Met veel enthousiasme vertelt 
dhr. Van Binsbergen over zijn ervaring 

Studie 
Ik ben in '54 met mijn studie begonnen aan 
de Landbouw Hogeschool in Wageningen. 
Ik ging naar Wageningen omdat ik iets met 
de natuur wilde doen. Ik begon met bosbouw 
en kreeg al snel interesse in economie. Ik 
raakte geïnteresseerd in het hele probleem 
van de ontwikkelingssamenwerking. In die 
tijd was de ontwikkelingssamenwerking 
gericht op Nederlands-Indië en ook de 
tropenstudies waren op de ervaringen daar 
gebaseerd. 
Vanaf de vijftiger jaren begon Wageningen 
in te spelen op de problematieken in de 
wereld. In 1956 startte de studie Tropische 
Landhuishoudkunde (nu Ontwikkelings
economie). Dat was een brede opleiding. Ik 
had economie en sociologie van de niet-
westerse gebieden als keuzevakken. Als 
technisch keuzevak heb ik tropische veeteelt 
genomen. Ik was hierin geïnteresseerd 
geraakt tijdens mijn stage in Marokko, een 
op veeteeltgebied onderontwikkeld land. Ik 
liep stage bij een organisatie die een 
voorbeeldbedrij f runde en daar was n iemand 
die veeteelt deed. Ik kreeg toen de opdracht 
om mij met veeteelt bezig te houden. Dat 
vond ik interessant. Het laatste studiejaar 
heb ik helemaal aan veeteelt gewijd. 

West-Afrika 
Na mijn studie heb ik mij ingeschreven bij 
het ministerie van buitenlandse zaken om 
uitgezonden te worden als assistent-des
kundige Production Animal. In 1965 werd 
ik uitgezonden naar West-Afrika. De 
combinatie sociologie, economie en 
tropische veeteelt bleek een goede te zijn. 
Beginjaren '60 begon de onafhankelijkheid 
van de landen in West-Afrika. Op dat 
moment ontstond ook daar het besef dat 
veeteelt een achtergebleven gebied was. Ik 
had toen geluk dat ik in Ivoorkust terecht 
kwam, een land met veel mogelijkheden, 
omdat de regering besloten had dat de vee
teelt aangepakt moest worden. Hier heb ik 
als assistent-deskundige in een landelijk 
pluimveeteeltprogramma gewerkt. Eerst 
hebben we op scholen programma's opgezet 
over het houden van kippen, waarna de 
regering pluimveecentra ging inrichten. 
Hiervoor werd ik naar het noorden van het 
land gestuurd. Nadat ik daar bijna driejaar 
gewerkt had, werd ik overgeplaatst naar 
Opper-Volta (nu Burkina Faso) om 
gedurende drie jaar te werken aan een 
veeteeltprogramma. Daarna ben ik weer 
terug gegaan naar Ivoorkust om het 
pluimveeprogramma af te maken. 
Ik heb vanaf 1965 tot 1982 in beide landen 
gewerkt. Toen ben ik naar Nederland 
teruggegaan en heb ik missies uitgevoerd. 
In 1989 ging ik weer naar Burkina Faso, 
waar ik sindsdien nog steeds werkzaam 
ben. 

Langdurige projekten 
Ik heb min of meer bewust gekozen om niet 
om de twee of drie jaar op een andere plek 
te gaan zitten. Je moet een organisatie 
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opzetten, en als je na een paar jaar weg gaat 
kun je alleen maar hopen dat het goed gaat. 
Gezien de situatie in die landen, waar het 
vaak ontbreekt aan stabiliteit is het geen 
wonder dat projekten, die voor een paar jaar 
gepland zijn, als een nachtkaars uitgaan. 
Vandaar dat ik persoonlijk voorstander ben 
van projekten die langer doorgaan met 
inbreng van technische hulporganisaties. 

Veeteeltprogramma in Ivoorkust 
Het programma dat we in 1972 in Ivoorkust 
startten, was gericht op de locale veeteelt. 
We zijn begonnen het gebied in te delen in 
deelgebieden en hebben een soort 
prioriteitenlijst gemaakt. We hebben in de 
loop van enkele jaren ca. 150 dorpsvoor
lichters opgeleid. Deze mensen gingen naar 
de boeren toe met de boodschap, dat ze het 
vee konden gebruiken als onderdeel van het 
bedrijf. De boeren moesten zien dat ze het 
vrij rondlopende vee onder controle kregen. 
We hebben het vee genummerd en 
geregistreerd. 
We hadden een systeem bedacht om het 
dorpsvee rond een park te organiseren, waar 
de dieren geobserveerd konden worden en 
's nachts opgesloten. Hier speelden de 
veeteeltactiviteiten zich af, zoals 
tekenbestrijding en een simpel massa-
selektiesysteem. In wezen is dit massa-
selektiesysteem een anti-selektie. De beste 
stiertjes werden geselecteerd en gecastreerd 
om als trekossen te worden gebruikt. De 
stiertjes, die minder geschikt waren om als 
os te funktioneren, bleven over als fokstier. 
Dit anti-selectiesysteem gebeurde op grote 
schaal. Daarnaast hebben we veevoeder
gewassen geïntroduceerd in het land-
bouwsysteem. 
De organisatie van de boeren verliep via het 
oprichten van pre-coöperaties. Het was 
interessant om die te organiseren rondom 
een aktiviteit: dat was rond de mesterij en 

rond het fokken van jonge stieren. 
De integratie van veeteelt in de landbouw-
aktiviteiten is over het algemeen gelukt. 

Problemen in Ivoorkust 
Er waren wel een aantal problemen waar ik 
in Ivoorkust tegen aan liep, ondere andere 
het feit dat Ivoorkust geen veeteeltland is in 
de traditionele opvattingen. De veeteelt was 
meer vertegenwoordigd in het noorden, het 
Sahelgebied. 
In de beginperiode waren 450.000 stuks vee 
in het Sahelgebied aanwezig, die in handen 
waren van locale dorpel ingen. Het vee werd 
gemeenschappelijk geweid, wat traditioneel 
door kinderen wordt gedaan. In een aantal 
dorpen was een herder in dienst genomen, 
die meestal uit het volk van de "Peul" komt. 
Normaal gesproken zit dit herdersvolk met 
250.000 Zeboes in het noorden, omdat in 
het zuiden slaapziekte heerst. Naarmate de 
preventie tegen slaapziekte beter werd door 
middel van twee-jaarlijkse injecties, is de 
Peul steeds verder naar het zuiden gaan 
afzakken. 
Geleidelijk aan zijn de twee veeteelt
systemen zich gaan vermengen: de veeteelt 
van de dorpelingen en de secundaire veeteelt 
van de Peul. Vanaf 1974 heeft Ivoorkust 
een hele invasie van de Peul gekregen. Toen 
zijn we begonnen met Operation Zeboe. De 
bedoeling was om het herdersvolk een eigen 
gebied aan te bieden. En dan zitje echt met 
een enorm planologisch probleem, dat naar 
mijn inziens te licht opgevat is. 
De regering van Ivoorkust heeft bij monde 
van de president verklaard dat de Peul 
welkom was. Daarna was het aan de locale 
bestuurders en de locale diensten om het 
probleem op te lossen. Daar zijn spanningen 
en rellen om geweest. Het is niet in een paar 
jaar op lossen. Ze zijn nu, na 20 jaar, nog 
bezig om een planning op te zetten, die 
gebaseerd is op Ruimtelijk Ordening. 
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In belang van 
mensen milieu 

Jaarlijks worden in Nederland 
nufjoenen dieren gealachl. 
Ook kunnen tandbouwftuis-
dieren een natuurlijke dood 
sterven. De dierlijke arvaHen 
die hierdoor ontstaan, moeten 
xo snel en âoebrenend moge
lijk uil ons milieu worden 
vervn'|derd. 

Uit deze afvallen produceert 
de NTF- hoogwaardige grond-
stonen voor veevoeders. 
Zij doel dit al sinds 1926. 
1er voorkoming van milieu-
verontreiniginpi en bij het 
beperken van lokale overlast 
worden de modernste hxh-
nicken toegepast. 
Zo vervult de NTF een onmis
bare funkrie, in net belong van 
mens en mSeu. 
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